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ten, který chodil po Izraeli, kázal, slou-
žil a pomáhal až po smrt na kříži, nepatří 
minulosti a je tady. Je přítomen. Je živý. Je 
to tentýž Ježíš, je to ten, se kterým chodili. 
Ale hlavním úmyslem vzkříšeného Pána 
není ohromovat učedníky tou nepředstavi-
telnou podivuhodností, která se stala. Jde 
mu i po jeho zmrtvýchvstání o to, aby k nim 
mluvil svoje slovo. 

„To jsem měl na mysli, když jsem byl ještě 
s vámi a říkal vám, že se musí naplnit všech-
no, co je o mně psáno v zákoně Mojžíšově, 
v prorocích a žalmech.“

Kristus přítomný v církvi dnes, je stejně 
jako kdysi pro učedníky – Pán, který k nám 
mluví. Jeho řeč nás spojuje s tím, co poznalo 
jeho dvanáct už před Velikonocemi. Už teh-
dy je jeho řeč zaujala, už tehdy ji přijímali 
s velikým užitkem a údivem. Nic nového. 
Jen ujištění, že Ježíšova dřívější řeč si dál 
drží svou platnost. Všimněme si, co učed-
níkům Ježíš řekne. On je odkazuje k Písmu. 
To, co se s ním událo, nebylo nic nahodilé-
ho. Byl to Boží plán. Bylo to naplnění Pís-
ma. K této normě svoje učedníky odkazuje 
i po vzkříšení. K Písmu, ke svědectví o Boží 

lásce k člověku. Učedníci nemají spekulovat 
o Kristově novém bytí a jeho pro člověka 
tak tajemné podobě – lidským smyslům je to 
tajemstvím a bude až do skonání věků. Ale 
on dává najevo, že jeho vůle pro ně zůstává 
spojena s Písmem. Ježíš Kristus vzkříšený 
a živý, Ježíš – Pán, dává smysl Bibli. Tak je 
to i pro křesťany dnes. Písma Nového, ale 
i Starého zákona, ukazují ke Kristu. V před-
chozích nedělních kázáních to zaznělo. On 
je vyvrcholením událostí lidu staré smlouvy. 
Život a spásu, kterou tento lid očekával, da-
ruje v plnosti Bůh ve svém Synu. Tohle mají 
učedníci pochopit a přijmout. 

A jeho slovo pokračuje dál: „Tehdy jim 
otevřel mysl, aby rozuměli Písmu.“ Pravé 
porozumění Písmu je bez vzkříšeného Pána 
nemožné. A nedobereme se k tomu sami. 
To On, vzkříšený Pán nám musí otevřít naši 
mysl. 

Rozumět Písmům. O to jde i dnes. Ale co 
to vlastně znamená? My křesťané dneška 
míváme o tom různé představy. Pro někoho 
to znamená znát Písmo skoro zpaměti, bez 
jakékoli širší souvislosti. Někdy dokonce se 
najdou takoví, kteří biblickými slovy šermují 
jako šavlí a mají je spíše za nástroj jakého-

Milý čtenáři, milá čtenářko,
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„To jsem měl na mysli, když jsem byl ještě s vámi a říkal vám, že se musí naplnit všechno, 
co je o mně psáno v zákoně Mojžíšově, v prorocích a žalmech. Tehdy jim otevřel mysl,  

aby rozuměli Písmu.“   
Lukáš 24, 44–45      

Bratři a sestry,
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Slovo šéfredaktora

Milí čtenáři Posla,
ráda bych se s vámi podělila o svůj zážitek 

(tuším, že už druhý) z cesty do kostela roz-
kopaným terénem. Šla jsem po provizorní 
lávce a na něj navazujícím chodníku na se-
tkání tzv. americké skupiny (taky se 
už těšíte na červencovou návštěvu 
našich přátel z Athens?) a jakkoli 
je v tomto úseku zakázáno cyk-
listům setrvat v sedle, stále se 
najde někdo, komu je zatěžko 
z kola sesednout a těch několik 
desítek metrů jej vést. Tak se sta-
lo, že na mě jeden takový cyklista 
zezadu zazvonil. Já jsem uhnula, ale 
pravda, poznamenala jsem něco o tom, že 
jdu po chodníku. Pán nejenže se neomluvil 
(po pravdě, to už bych ani dnes nečekala), 
ale arogantně po mě vyjel, jestli mě jako měl 
srazit, nebo co. Řekla jsem, že ne, že mohl 
slézt z kola. Načež si na mě počkal na konci 
oplocení, kde se potkal s kamarádem, a za-
čal agresivně vykřikovat, že „tady paní má 
asi problém“ a ať už laskavě vypadnu. Upo-
zorňuji, že ten muž vypadal navenek jako 
velmi slušný člověk a jeho kamarád rovněž. 
Asi jsem ještě něco pronesla, ovšem přizná-
vám, že kdyby byl večer, vzala bych nohy 
na ramena. Najednou se objevil ošuntělý po-
buda, možná bezdomovec, však víte, že tam 

bývají, občas míváme strach z nich, a začal 
se mě velmi logickými argumenty zastávat. 
A „slušní lidé“ ztichli. (Ostatně i to slovní 
spojení už je po jeho mediálním zneužití par-

tou gaunerů dehonestováno.)
Než jsem došla na faru, přemýš-
lela jsem o charakteru dnešní 
doby. O tom, jak jsme ochotni 
za cenu sebeobelhávání bránit 
svá ega i tam, kde víme, nebo 
alespoň – doufám – tušíme, že 

objektivně (a někdy, jako v tom-
to případě, snadno prokazatelně) 

nemáme pravdu. A jak jsme při sle-
dování televizních zpráv denně usvědčová-
ni v tom, že obhájit očividnou pravdu bývá 
enormně složité. Vzpomněla jsem si i na to, 
jak mě dojalo, když se mi tuhle přišel sy-
nek omluvit po nějakém nedorozumění – už 
jsem takovým situacím v běžném (zejména 
pracovním) životě téměř odvykla. A taky 
jsem myslela na Ježíše. Na to, že sedával 
s nevěstkami, hříšníky, dnes bychom možná 
řekli loosery. Že slušní lidé byli mnohdy ti, 
kteří s ním a s jeho učením měli problém. 
A že možná pořád mají…máme… Po ovoci 
poznáváme, co jsme my lidi zač. A jsme roz-
poznáváni.

Jana Vrajová

si duchovního drilu. Ale to ještě neznamená 
rozumět mu. Jindy podléháme jinému ne-
bezpečí, a sice že rozumět Písmům je možné 
takřka až po získání doktorátu teologie. I to 
je omyl. Nikoli vzdělání, ale na prvním místě 
víra umožňuje správné porozumění tomu, co 
Ježíš učil. A víra taky porozumění Písmu po-
žaduje. Kristus je to, kdo nám otvírá mysl pro 
porozumění Bibli. On není nějaký duchovní 
diktátor, který by nás chtěl ohlupovat a držet 
na uzdě a v poslušnosti. Nechce po nás nic 
podobného, co tvrdívají vůdcové sekt – ne-
ptej se a poslouchej, nehloubej – ale řiď se 
pokyny vůdců, kteří přece vědí a nejlépe ro-
zumí všemu. Opravdový lid Boží se ptá, hle-
dá a zjišťuje, zdali by podle Písma tak věci 
skutečně byly, co jim kdokoli předloží. Ptá 
se, jestli dobře rozumí. Jestli nepodléhá spíše 
touze vidět v Bibli to, co vidět chce. Není to 
lid zakonzervovaný a uzavřený do sebe, ale 
lid s otevřenou myslí a otevřeným srdcem. 
Kristus po nás nechce slepou poslušnost, ale 

nabízí nám vztah, který je otevřen a ve vší 
svobodě. 

Kristus je živý. Smrt ztratila své posled-
ní slovo a svůj poslední nárok na člověka. 
Teolog Paul Tillich napsal, že věřit v Boží 
prozřetelnost znamená, že nám nic nedokáže 
zabránit v naplnění posledního smyslu naší 
existence. A dnes můžeme dodat: ani smrt 
ne. Ani smrt to nedokázala. Kristovo vzkříše-
ní mění osobní situaci každého člověka. Už 
nemusíme být sevřeni strachem, že nakonec 
skončíme kdesi v černé díře a v zapomnění. 
V Kristu vítězí život. Kristus, živý Pán, ten, 
který vstal z mrtvých, nám dává pravou ra-
dost. To je zvěst Velikonoc. Kristus vzkříše-
ný nám otvírá Písma a vede ke službě slovem 
a činem. A na zmocnění k tomu buďme ote-
vřeni a čekejme. Amen.

Jan Lukáš, farář  

Milý čtenáři, milá čtenářko,

  4. 5.  Roman Solich
  5. 5.  Karel Kachtík
  5. 5.  Richard Matula
  9. 5.  Pavel Kraus
10. 5.  Kateřina Vítková
14. 5.  Marta Schulmeisterová
15. 5.  Marie Jiříčková
15. 5.  Jana Zajícová
17. 5.  Alena Pirklová
17. 5.  Radka Slavotínková

19. 5.  Pavel Brtník
19. 5.  Libuše Janošíková
20. 5.  Jaroslav Ryšavý
24. 5.  Miriam Batlová
24. 5.  Anna Chrastinová
25. 5.  Věra Obkráčilová
26. 5.  Dagmar Konečná
29. 5.  Eva Blažková
29. 5.  Martin Foukal
31. 5.  Josef Tošenovský

Narozeniny v květnu

Rozloučili jsme se 30. 3. se sestrou Věrou Laitochovou – 93 let

          Rozloučení

Zpráva z dubnové schůze staršovstva

Ze sborového života 

Schůze byla započata pobožností, kterou při-
pravila s. Eva Palová Dostálová na text Ma-
touš 25 – Podobenství o hřivnách.
Staršovstvo vedl Jan Matějka (br. farář Jan 
Lukáš je v USA na konferenci a návštěvě 
partnerského sboru). Br. kurátor poblahopřál 
jménem staršovstva Lacovi Švecovi k naroze-

ninám a vyjádřil radost z jeho uzdravení. Laco 
děkuje za podporu, kterou v nemocnici cítil.
Hodnocení uplynulého období
Děkujeme za příravu bohoslužeb br. Jaredu 
Kenningovi a s. Janě Hojné v době americké-
ho pobytu br. faráře.
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Ze sborového života 

Na bohoslužbách byli cizinci – misionáři, 
chtějí tady dělat misii a hledají místo. Je dobré 
o nich vědět.
Diakonie Rýmařov 
Dohoda o spolupráci sboru s Diakonií Rýma-
řov je hotova a připravena k podpisu. Noemi 
Batlová rozešle konečnou dohodu presbyte-
rům mailem.
Náklo:
Br. kurátor Jan Matějka a br. Marek Vraj zorga-
nizovali setkání s nájemníky v domě v Nákle. 
Před cestou ještě hovořili se starostou Příkaz 
br. Sivkem. Byli jsme povzbuzováni, abychom 
se nebáli investovat do oprav bydlení, případ-
ně do vytvoření sociálního bydlení, na které by 
bylo možno čerpat dotaci od státu. Br. Sivek 
však potvrdil, že čerpání dotace je podmíněno 
provozováním podle projektu po dobu nejméně 
20 let. Nabídl spolupráci a své zkušenosti s čer-
páním dotací a vyřizováním na úřadech. Není 
však ochoten si celý úkol vzít na sebe. Je to 
však velká starost. Obáváme se, že nenajdeme 
lidské zdroje: někoho, kdo by projekt vytvořil 
a postupně dotáhl do cíle a pokračoval pak i na-
dále ve správě Nákla.
Na setkání s nájemníky bylo oznámeno, že 
zahajujeme diskusi ve sboru, co s domem 
v Nákle. Chtěli jsme, aby se informaci o na-
šich záměrech dozvěděli nájemníci od sboru, 
dříve než diskuse začne. Byly nastíněny mož-
nosti: 
• dům je možné prodat, 
• dům je možné opravit a přistavět další byty 

ve dvorním traktu, upravit zahradu, využít 
grant a provozovat sociální bydlení

• dům zůstane v původním stavu, nájemníci 
zůstanou, budeme provádět pouze údržbu, 
bude však nutné každopádně zvýšit nájem-
né. Postupně se budou provádět opravy roz-
vodů elektřiny, odpadů, oprava koupelen, 
zateplení střechy.

Nájemníci se přiklánějí k poslední variantě, rádi 
by v domě dále bydleli, souhlasí se zvýšením 
nájemného. Paní Krchňáková nabízí spolupráci 
se zajišťováním řemeslníků a organizací prací. 
Nabídla, že prověří, zda nelze využít nějakou 
dotaci, grant na podporu venkova.
Nyní se kloníme k názoru, že budeme zatím 
postupovat podle třetí možnosti tj. provést nut-
né opravy – zateplení střechy, opravy rozvodů 
elektriky, odpadů, oprava koupelen. Je nutné 
provést kalkulace a zvednout nájem.
Revize elektrospotřebičů: Proběhla revize 
elektrospotřebičů, které evidujeme ve sboru. 
Dodavatel revize elektrospotřebičů p. Zdeněk 
Harwot se rozhodl, že provedenou zakázku 
nebude bez jakýchkoliv podmínek účtovat 
(provedení následných revizí, apod.). Star-
šovstvo považuje tento krok za nadstandardní 
a s vděčností jej přijímá. Sboru takto vznikla 
úspora Kč 3.450,-
Monitoring – kamery pro varhaníky: Je při-
praveno pořízení dvou kamer pro varhaníky. 
Jedna bude zabírat prostor okolo stolu Páně. 
Druhá vstup faráře do horního sálu. Pro kame-
ru snímající stůl Páně se nabízejí dvě varianty: 
kamera na sloupu (levnější bez zoomu) nebo 
kamera na kůru (se zoomem, dražší asi o 2,5 
tisíce). Kloníme se k variantě kamery na kůru, 
důležité je také estetické hledisko. Bohdan 
Gallat probere s varhaníky, zda potřebují vi-
dět faráře, až už je v sále, nebo v předsálí. 
Podle jejich preferencí bude kamera umístěna 
v předsálí nebo vzadu v sále.
Úklid kostela: Staršovstvo souhlasí s návr-
hem najmout na umytí oken firmu Vysloužil 
(umytí bylo nabídnuto při dokončení rekon-
strukce oken). Podle nabídky by to měly udělat 
3 osoby za 3 hodiny, cena za hodinu 200 Kč. 
Termín úklidu zbývajícího určíme po termínu 
umytí oken. Mělo by to být před svatodušními 
svátky.

Různé:
Úpravy malého sálu: Soňa Malinová zaslala 
první návrhy úprav v malém sále. Celkový 
dojem je pozitivní, ale máme praktické při-
pomínky. Sejdou se k diskusi učitelé nedělní 
školy, technická komise, případně mládež. 

Hospodaření: informace jsou k dispozici 
u bratra pokladníka.
Staršovstvo zakončilo svou schůzi ve 20:40 
modlitbou.

Dle zápisu Adély Gabrielové  
pro Posla zpracovala Jana Vrajová

 Sborový program na květen 2019

  3. 5. pátek 16.00 náboženství
18.00 mládež

  5. 5. neděle 09.00 bohoslužby s Večeří Páně Jan Lukáš
  9. 5. čtvrtek 09.15 Seniorklub
12. 5. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš

13.00 bohoslužby v DD Chválkovice
14.30 bohoslužby v DD Hrubá Voda

13. 5. pondělí 18.30 schůze staršovstva
15. 5. středa 18.00 kurz BETA

19.00 Sešlost u Palů
17. 5. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
19. 5. neděle 09.00 bohoslužby – křest Aleš Wrana
21. 5. úterý 18.00 biblická hodina
22. 5. středa 18.00 Dobrý večer s hudbou KEA
23. 5. čtvrtek 13.00 pobožnost v Diakonii D. Moravice

13.45 Seniorklub
24. 5. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
26. 5. neděle 09.00 bohoslužby – sborový den Miroslav Erdinger

10.20 program s hostem
29. 5. středa 18.00 kurz BETA

19.00 Sešlost u Šveců
30. 5. čtvrtek 18.00 bohoslužby Nanebevstoupení Páně Jan Lukáš
31. 5. pátek 16.00 náboženství

18.00 mládež
  2. 6. neděle 09.00 bohoslužby s Večeří Páně Jan Lukáš

• volejbal každou neděli v 18.00 hod.

Ze sborového života 
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Ze sborového života 

Ve středu 17. 4. 2019 se na KEA konaly veliko-
noční bohoslužby, které vedl farář Aleš Wrana, 
doprovázel Ladislav Moravetz, zpívali studenti 
pěveckého oddělení.

Ze sborového života 

Ve středu 10. 4. 2019 se konal v našem kos-
tele další koncert abonentního cyklu B Kon-
zervatoře EA – Dobrý večer s hudbou.
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Prosím, přijměte v této chvíli Boží požeh-
nání pro svou další cestu životem: „Ať Hos-
podin vám žehná a chrání vás. Ať Hospo-
din rozjasní nad vámi svou tvář a je vám 
milostiv. Ať Hospodin obrátí k vám svou 
tvář a obdaří vás svým pokojem. Amen.“

Modlitba: 
Pane Bože, děkujeme ti za životní svědectví 

manželů Janošíkových. Za to, žes je milostivě 
provázel a vedl je; za to, že ses jim dával po-
znávat v dobách radosti a pokoje i v dobách 
zkoušek. Prosíme tě, veď je i dál, ochraňuj je 
i celou jejich rodinu, jejich děti i vnoučata. 
Dávej jim svou radost a svůj pokoj, který si 
nezajistíme nikdy sami. Amen. 

Jan Lukáš

K upřímnému blahopřání se připojuje i re-
dakce Posla a jeho čtenáři.

Ze sborového života 

Zlatá svatba

Bratři a sestry, mám dnes, na velikonoční 
pondělí, připomenout jednu významnou pří-
ležitost. Manželé Janošíkovi si připomínají 
50 let společného života. 

Manželé Libuše a Pavel Janošíkovi vstou-
pili do manželství dne 26. dubna roku 1969 
v jimramovském kostele. Bude to tedy za ně-
kolik dní plných 50 let. A tak milí manželé, 
napadají mě při tom vašem krásném výročí 
dvě věci. Ta první: společná padesátiletá ži-
votní cesta, to je samo o sobě velký dar. Jistě 
mluvím v této chvíli za vás za oba: Pán Bůh 
vás vytrvale ujišťoval svou laskavou péčí 
a vy jste si jí byli vědomi. Dal vám mnohé 
vzácné dary - jednak vaše tři děti, syny Pav-
la a Mirka a dceru Hanku. A dal vám také 
mnohá jiná obdarování, kterými jste sloužili 
a stále sloužíte našemu olomouckému sboru. 
Včetně Vašich básní, milý bratře Pavle i Va-
šich výrobků ze dřeva. Prozradím, že Váš 
dřevěný betlém vystavili před dvěma týdny 
athénští na konferenci v Atlantě, když jsme 
společně hovořili o našem partnerství……

A to druhé, co mně napadá, je historická 
chvíle, kdy jste svoje manželství uzavřeli: 
konec dubna 1969. Husák čerstvě na trůně. 
Definitivní konec nadějí na svobodnější ná-
rodní život. Počátek totalitního dusna, kdy 
nikdo netušil, co vlastně bude – snad jen to, 
že to nebude nic dobrého. Oč hlubší a smys-
luplnější bylo vědět a vyznat, že ani takovéto 
poměry neznamenají, že se svět Pánu Bohu 
vymknul z ruky! A že bez jeho požehnání se 
neobejdeme. A že právě jeho požehnání dává 
sílu nést a unést život i s jeho těžkostmi, se 
vším tím dusnem, které si lidé sami tvoří… 
Životní cesta s Bohem, cesta následování 
Krista, to byla hodnota, pro kterou jste se 
rozhodli a právě v takové době ji stvrdili… 

Ze sborového života 

Na Zelený čtvrtek připravila pa-
šijní program Daniela Vrajová 
spolu s pěveckým sborem a hu-
debníky. V podání Ondřeje Bláhy 
jsme vyslechli pašijní příběh, jak 
jej zapsal evangelista Lukáš. Čte-
ní bylo proloženo krásnými pašij-
ními písněmi. 
Děkujeme za velmi pěkný večer, 
kterým začaly letošní velikonoč-
ní svátky.  
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Ze sborového života Ze sborového života 

V neděli 28. 4. 2019 jsme slavili bohoslužby společně 
s bratry a sestrami z Vysokého Mýta. 
Děkujeme za radostné společenství!
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Život církve

Pomozte nám zaznamenat historii

letos 17. listopadu si připomeneme 30 let od sametové revoluce, od okamžiků tvrdého 
zásahu na Národní třídě v Praze.
Nedaleko od centra historických událostí právě probíhalo zasedání synodu Českobra-
trské církve evangelické a někteří naši bratři a sestry se pohybovali střídavě v rušných 
revolučních ulicích, vraceli se zpět do jednacích sálů a připojovali se k zasedání nej-
vyššího řídícího orgánu církve.
A obrazně řečeno, ČCE v centru dění zůstala i v dalších dnech, týdnech a měsících. 
V mnoha našich sborech se zakládaly buňky Občanského fóra, na jiných místech se 
diskutovalo, šířily se letáky a probíhala modlitební setkání.
Nechceme, aby tyto vzácné chvíle upadly v zapomnění, proto pojďte s námi za-
znamenat historii.
Máte-li ve svých sborových a osobních archivech fotografie nebo jiná svědectví, do-
bové materiály z období sametové revoluce: snímky, dokumenty, nahrané zvukové 
pásky či dokonce videa, nenechávejte si je pro sebe a podělte se o ně s ostatními.
30 let od sametové revoluce si chceme po celý rok připomínat na zvláštních webových 
stránkách, kde bude mít své místo i tento projekt.
Uvítáme jakékoli materiály, které zprostředkují svědectví o sborech a jednotlivcích 
z ČCE fungujících jako ostrůvky svobody v šedivé totalitě. Připomínky toho, jak se 
pak zapojily během listopadu 89’ a jak se následně stávaly buňkami funkční občanské 
společnosti.
K fotografiím stačí připsat i jen jednověté popisky a komentáře. Budete-li ochotni 
jakkoli šířeji písemně zaznamenat svědectví účastníků, velmi je oceníme. Materiály 
posílejte digitalizované (skeny fotografií apod.) na adresu info@30svobodnychlet.cz. 
Pokud byste o dobových svědectvích věděli, ale neuměli si poradit s jejich digitalizací, 
dejte nám, prosíme, vědět. Rádi pomůžeme.
Rádi bychom z vašich příspěvků složili pestrou mozaiku připomínající přechod 
do svobodné společnosti tak, jak se udál ve sborech Českobratrské církve evangelické.

Jiří Hofman
komunikace s veřejností a médii

Všem sborům a kazatelským stanicím
Českobratrské církve evangelické 

Vážené sestry, vážení bratři,

Ústřední církevní kancelář
Praha, 15. března 2019

Život církve

Společné vyjádření ERC, ČBK a FŽO  
ke zdanění finančních náhrad

Poslanecká sněmovna dne 23. dubna 2019 
schválila zdanění peněžitých náhrad, kte-
ré církve dostávají od státu za majetek 
nevydaný v restitucích, i přes předchozí 
zamítnutí této novely Senátem.

Změna zákona nejen že způsobí církvím 
vážné finanční obtíže, ale pro některé men-
ší církve může být dokonce likvidační. Tato 
novela se nám jeví jako nemravná a je ve své 
podstatě protiústavní. 

Skupiny poslanců i senátorů jsou již při-
praveny obrátit se na Ústavní soud, protože 
považují takové zdanění náhrad za proti-
ústavní i s ohledem na smlouvy, které stát 
uzavřel s církvemi v souvislosti s majetko-
vým vypořádáním. 

Tímto krokem se relativizují jistoty právní-
ho státu a na Ústavní soud se spoléhá nikoli 
jako na pojistku demokracie, ale jako na pro-

středek řešení důsledků nezodpovědných 
politických rozhodnutí. Bohužel se jedná 
o vítězství populismu nad zdravým rozumem 
a principy právního státu. Hovořit v tomto 
kontextu o „poptávce společnosti“ je cynic-
ké. 

Ani tento krok politické reprezentace však 
nemůže zabránit připravenosti církví a nábo-
ženských společností naplňovat své poslání 
ve prospěch člověka a společnosti, a v úctě 
k Bohu.

Praha, 24. dubna 2019
Kardinál Dominik Duka,  

předseda České biskupské konference
Daniel Ženatý,  

předseda Ekumenické rady církví
Petr Papoušek,  

předseda Federace židovských obcí

Několik informací k Jeronýmově jednotě

Každý rok od Velikonoc do konce května 
probíhá ve všech sborech naší církve sbír-
ka na Jeronýmovu jednotu.
Co je Jeronýmova jednota (dále JJ) a jaké 
má poslání?

JJ vznikla 3. 6. 1918 jako podpůrný evan-
gelický spolek. Za cíl si určila sbírat finanční 
prostředky na podporu evangelických sbo-
rů. Konkrétně pomáhat při stavbách nebo 
opravách kostelů, modliteben, far a evan-
gelických škol. Název navrhl farář Jaroslav 
Řepa z Velimi podle Husova přítele Jeroný-
ma Pražského, který pro Kristovu pravdu 
položil život. Ke spolku JJ se velmi rychle 
už v roce 1918 připojily všechny sbory naší 
církve. Původně JJ podporovala nejen stav-
by a rekonstrukce kostelů, far, modliteben 

a evangelických škol, ale i jednotlivce v nou-
zi, zvláště sirotky a vdovy po farářích a také 
sociální ústavy. Starost o sociální výpomoc 
později převzaly jiné spolky nebo sdruže-
ní a JJ se soustředila jen na podporu staveb 
a rekonstrukcí církevních budov. Jako spolek 
fungovala do r. 1953. Potom byla na nátlak 
státu jako spolek zrušena a přešla pod církev, 
představenstvo se transformovalo do porad-
ního odboru synodní rady. Tento vnější zásah 
však nijak neovlivnil její činnost.  Dílo lásky 
JJ už bylo v církvi vžité, každý uvědomělý 
člen církve věděl, na co přispívá, a přispíval 
rád. 

Po roce 1989 získala JJ nový statut. Nyní 
je zvláštním zařízením církve. Ač se statut JJ 
v průběhu století měnil, služba JJ a smysl její 

Jungmannova 22/9 
P. O. BOX 466 
111 21 Praha 1 
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hofman@e-cirkev.cz 
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Pomozte nám zaznamenat historii 
 

Vážené sestry, vážení bratři, 
 
letos 17. listopadu si připomeneme 30 let od sametové revoluce, od okamžiků tvrdého zásahu na 
Národní třídě v Praze.  

Nedaleko od centra historických událostí právě probíhalo zasedání synodu Českobratrské církve 
evangelické a někteří naši bratři a sestry se pohybovali střídavě v rušných revolučních ulicích, 
vraceli se zpět do jednacích sálů a připojovali se k zasedání nejvyššího řídícího orgánu církve.  

A obrazně řečeno, ČCE v centru dění zůstala i v dalších dnech, týdnech a měsících. V mnoha 
našich sborech se zakládaly buňky Občanského fóra, na jiných místech se diskutovalo, šířily se 
letáky a probíhala modlitební setkání. 

Nechceme, aby tyto vzácné chvíle upadly v zapomnění, proto pojďte s námi zaznamenat 
historii.  

Máte-li ve svých sborových a osobních archivech fotografie nebo jiná svědectví, dobové materiály 
z období sametové revoluce: snímky, dokumenty, nahrané zvukové pásky či dokonce videa, 
nenechávejte si je pro sebe a podělte se o ně s ostatními. 

30 let od sametové revoluce si chceme po celý rok připomínat na zvláštních webových stránkách, 
kde bude mít své místo i tento projekt. 

Uvítáme jakékoli materiály, které zprostředkují svědectví o sborech a jednotlivcích z ČCE 
fungujících jako ostrůvky svobody v šedivé totalitě. Připomínky toho, jak se pak zapojily během 
listopadu 89’ a jak se následně stávaly buňkami funkční občanské společnosti.  

K fotografiím stačí připsat i jen jednověté popisky a komentáře. Budete-li ochotni jakkoli šířeji 
písemně zaznamenat svědectví účastníků, velmi je oceníme. Materiály posílejte digitalizované 
(skeny fotografií apod.) na adresu info@30svobodnychlet.cz. Pokud byste o dobových svědectvích 
věděli, ale neuměli si poradit s jejich digitalizací, dejte nám, prosíme, vědět. Rádi pomůžeme. 

Rádi bychom z Vašich příspěvků složili pestrou mozaiku připomínající přechod do svobodné 
společnosti tak, jak se udál ve sborech Českobratrské církve evangelické. 

 

Jiří Hofman 
komunikace s veřejností a médii 
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MÁJ

Motto: Píseň Šalamounova 2. kap. 10–13 verš

Je opět jaro, překrásný svět
srdce se začíná lehce chvět
přírodě lze jen závidět
ze země vyráží první květ

Tisíce vonných bílých květů
dvoří se nyní celému světu
nabízí sladkost teplému létu
zdobí i básníkům jejich větu

Kde dříve převládal pocit vin
nelásku přikrýval černý stín
mizí dnes každý duše splín
lásku zas objímá kladný čin

Já též svým citem hledám rým
píši ho především srdcem svým
dává to svobodu křídlům mým
snad tím i úsměv vyloudím

Až jednou odkvetou všechny květy
až jednou zaniknou vesmírné světy
zůstane pravda jediné věty
že jen Bůh zná tajemství svojí mety

Tou metou je veliké bohatství
to láskyplné, věčné přátelství
poklad nad kterým se zlatě skví
překrásně jasné, Boží království

Pavel Janošík st.

Výročí – kultura – historie 

činnosti se nezměnil. Jako před sto lety i dnes 
je nástrojem solidarity v církvi. JJ organizu-
je tři sbírky v roce. Sbírku darů, která v na-
šich sborech probíhá od Velikonoc do konce 
května. Tyto prostředky rozdělují volení zá-
stupci ze sborů či seniorátů mezi potřebné 
sbory. Každý rok se na sbírce darů vybere asi 
2 300 000 Kč. Další sbírkou je „Hlavní dar 
lásky“ (HDL). Je to sbírka, kterou ve sborech 
konáme při bohoslužbách na Hod Boží veli-
konoční. Tato sbírka je určena jednomu nej-
potřebnějšímu sboru, který je vybrán před-
chozí rok a tomu je darován HDL. Většinou 
dosahuje výše cca 950 000 Kč. 

A konečně od roku 1930 organizuje JJ ješ-
tě sbírku na Jubilejní toleranční dar. Z této 
sbírky se poskytují bezúročné půjčky sbo-
rům, které staví či opravují. Bez pomoci JJ 
by naši předkové nemohli udržovat naše fary 
a kostely v pořádku. I to je dostatečný důvod, 
abychom byli štědří a zapojili se svými dary 
do bohulibého díla solidarity v církvi, které 
trvá nepřetržitě už více než jedno století.  

Petr Hudec, farář v Libštátě
Více na: www.jeronymovajednota.cz

Sborový den s Erdingerovými
na téma

 Pokora – sebevědomí – autenticita

bude přednášet Miroslav Erdinger

Mgr. et Mgr. Miroslav Erdinger je farář Českobratrské církve evangelické, 
někdejší první předseda představenstva Diakonie ČCE, v jejíž Dozorčí radě 
posléze působil jako místopředseda, a bývalý ředitel střediska Diakonie ČCE, 
Domova odpočinku ve stáří v Krabčicích. Nyní je farářem v Mělníku. Jeho 

manželka Eliška pracuje ve sboru jako pastorační pracovnice.

V neděli 26. května 2019 v 9.00 hodin
v kostele ČCE v Olomouci, Blahoslavova 1

Program pro děti bude zajištěn.

 Na závěr všechny zveme ke společnému obědu.
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Upozornění pro případné dárce: Číslo sborového účtu je 1804603389/0800

Kontakty na zástupce sboru:

Farář Jan Lukáš: 776 029 782 Lukas.Jan@seznam.cz
Kurátor Jan Matějka: 585 436 572 jan.matejka@iol.cz
Pastorační pracovnice
Noemi Batlová: 728 289 354 noemi.batlova@gmail.com
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Akce KEA v květnu 2019

více informací na http://konzervatorolomouc-kea.cz/

6. května 2019, 18.00 hod.,  
Vlastivědné muzeum, sál Václava III., Olomouc

Orchestrální koncert KEA 
ve spolupráci s KOIK

Sólisti:
studenti 6. ročníku a orchestr KEA

9. května 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Klavírní koncert Kamily Holíkové 
a Dalimila Ševčíka

14. května 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Absolventský koncert KEA
Účinkuje:

Anna Kuželová – klavír

15. května 2019, 19.00 hod.,  
Vyškov, kostel Nanebevstoupení Panny Marie

Benefiční „Květinový koncert“
Účinkují:

studenti a pedagogové KEA

16. května 2019, 18.00 hod.,  
Katedrála sv. Petra a Pavla, Brno

Varhanní koncert studentů KEA

Účinkují:
studenti a pedagogové varhanního oddělení KEA

16. května 2019, 19.00 hod., 
Dominikánský kostel, Slovenská 14, Olomouc

Koncert v Rajské zahradě
Účinkují:

studenti a pedagogové KEA

21. května 2019, 18.00 hod., 
Katedrála sv. Václava, Václavské nám., Olomouc

Benefiční varhanní koncert
Účinkují:

studenti a pedagogové varhanního oddělení KEA

22. května 2019, 18.00 hod.,  
Evangelický kostel, Blahoslavova 1, Olomouc

Abonmá – B4 „Dobrý večer 
s hudbou“

Účinkují:
studenti a pedagogové KEA

28. května 2019, 18.00 hod.,  
Koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Koncert studentů povinného 
klavíru

Účinkují: studenti KEA


